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Tohle vše je nám také dokladem toho, že se nejednalo  
o nějaký zkušební pokus, jak je tomu v  dnešní době 
zvykem, sice o alternativní pokus, ale pokus dobře  
a strategicky promyšlený, pokus dělat něco jinak a po 
svém.

Jako studentka pedagogické fakulty vnímám určité 
rozdíly mezi dnešním učňovským školstvím a baťovým 
školstvím ve 30. a 40. letech minulého století. Velikou 
výhodu spatřuji v přímé propojenosti praxe se školou, 
což do určité míry tehdejším dospívajícím z části závi-
dím. Jako studentka nemohu úplně přesně zhodnotiti 
středoškolské školství, protože sama studuji aprobaci 

učitelství pro druhý stupeň, ale mohu se aspoň zkusit 
zhodnotit jeho výhody a nevýhody a propojení s dnešní 
výukou, a to díky mým znalostem z mé bakalářské práce 
a historie, kterou studuji jako svoji druhou aprobaci.
 
Jak už jsem zmínila v  odstavci předešlém, obrovskou 
výhodu vidím v propojení praxe se školou. Jak je nám 
známo, vše co se vyučovalo v Baťově škole práce, bylo 
hned uplatňováno v praxi v Baťových závodech. V dneš-
ní době tomu tak úplně není. Učni na školách sice mají 
praxe, ale ve většině případů se jedná jen o praxe ve škol-
ních dílnách. Z výzkumu v mé bakalářské práce vyšel  
určitý vzorek, proč se mladí lidé k  Baťům do školy 
hlásili. Ve velké míře to byla vidina slibné budoucnos-
ti. Což v porovnání s dnešní situací platí. Lidé manuál-
ně zruční a vyučení nemají nouzi o práci. Dobře víme, 
jak složité je v dnešní době sehnat nějakého odborníka.  
Potom vyvstává otázka, proč pro dnešní děti nejsou 
učební obory tolik populární, když slibná vidina dobré 
budoucnosti je zaručena i dnes. Můj názor je takový, že 
dnešním dětem chybí motivace, pracovitost a cílevědo-
most. Také si myslím, že v mnohých rodinách převládá 
postkomunistický názor našich rodičů a prarodičů, že 
ten, kdo má vysokou školu a stane se doktorem či práv-
níkem, má slibnější budoucnost něž odborný pracovník. 

Je určitě nepochybné, že Baťovo školství mělo 
své génius loci. Jeho propojení základních 
myšlenek pragmatismu, myšlenek Tomáše 
Bati a alternativního školství nám vypovídá  
a o jeho opravdové promyšlenosti.

VZDĚLÁNÍ

Baťovo a dnešní 
školství - úvaha

Eliška Juráková
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Tomáš Baťa, zakladatel zavedl ve své firmě několik filo-
zoficko – ekonomických zásad, z nichž nejvýznamnější 
a vždy firmou dodržovaná byla: Nikdo, nikdy nesmí do-
stat nic zadarmo. A dotace jsou peníze zadarmo. Jedi-
ná výjimka byla při narození dítěte zaměstnance, když 
dostalo na vkladní knížku l 000,- Kč.

Ve firmě byly sice 3x vyšší výdělky než v průměru v re-
publice, ale za ně musely být vytvořeny hodnoty a ta-
kové peníze pak mají svou hodnotu. Mimoto již na za-
čátku každý člověk, když si vydělá korunu svou prací, tak 
si ji jinak váží, než když dostane korunu darem. V tom-
to směru byl zakladatel firmy neoblomný. Doporučo-
val, aby i malé děti od 6ti let si již na své zbytné potřeby 
samy vydělávaly, např. čistěním bot nebo jinou pomocí 
v domácnosti. Pokud rodiče ukládají dětem peníze na 
pozdější dobu, tak se děti nenaučí samostatně s penězi 
hospodařit. Kdo dostává peníze darem, tak se časem za-
čne na dary spoléhat a opadne jeho úsilí o výdělek prací.

Vždy tomu tak na světě bylo, je a pravděpodobně bude, 
že v každém kolektivu se vyskytnou jedinci, kteří nepo-
dávají svůj maximální pracovní výkon. Snaží se podílet 
na výsledcích kolektivu s co nejmenší námahou, lidově 
řečeno „vezou se“.  Proto výkon a výsledky práce byly  

Je to ale vždy pravda? Myslím si, že při všech profesích se 
musí hodně pracovat a člověk musí pracovat i na sobě, 
aby byl dostatečně zajištěn. 

Východisko z  této situace vidím v  propojenosti střed-
ních odborných škol s  firmami. Inspirací zde nám 
bude Baťovo školství. Tomáš Baťa, aby doplnil své řady  
zaměstnanců o kvalifikované dělníky, zřídil vlastní školu, 
která přesně odpovídala jeho potřebám a představám 
o zaměstnanci. Osobně neznám moc škol, které by toto 
pravidlo uplatňovalo v dnešní době. I přesto po republice 
nalezneme pár výjimek škol, které se alespoň do značné 
míry inspirují baťovým vzdělávacím modelem. 

Kdyby v dnešní době firmy zakládaly vlastní školy, také 
by mohly docílit kvalitně vyučených zaměstnanců. Nebo 
se nabízí druhá možnost, asi pravděpodobnější, spolu-
práce školy s firmou či závodem. Ano samozřejmě tento 
princip u nás ve školství funguje. Musíme se však podí-
vat do jaké míry. Problémy a nezájem nalézáme na obou 
stranách. Učni nejsou motivovaní a někdy i oni sami svoji 
práci vnímají jako podřadnou. Další problém vnímám v 
malé provázanosti vyučování s praxí, často narážíme na 
problém, kde se střetává teorie s praxí a slovy ale tohle či 
takto nás to vůbec ve škole neučili. Z druhé strany břehu 
tu máme již stálé zaměstnance firmem, kteří vidí demo-

tivaci a nezájem žáků. Sami si kolikrát pedagogicky neu-
mí poradit a v určité míře mohou vidět v schopných je-
dincích budoucí konkurenci. V tomto všem vidím velikou 
absenci baťovského ducha, všichni jsem Baťovci a jsme 
na jedné lodi. I když si nedělám iluze, že ani u Baťů kon-
flikt na pracovišti a mezi zaměstnanci nikdy neexistoval. 

Celkově si myslím, že je to v dnešním přístupu výchovy 
doma v rodině, a také ve společnosti. Sama to vidím na 
svém příkladu. Vždy jsem se dobře učila, proto mi rodiče, 
jako střední školu vybrali gymnázium. A protože žijeme 
v takové době jaké žijeme, jako dívka jsem neměla jinou 
možnost než pokračovat dále ve studiích, abych měla 
vidinu dobré budoucnosti. Ze znalostí ovšem vím, že 
u Baťů v minulém století tomu tak nebylo. Firma Baťa  
dávala velkou možnost a příležitost dívkám, než tomu 
kdy bylo nebo než je tomu dnes. 

Jako další výhodu baťova školství vidím v  propojení 
sportu a školy. Opět mohu vycházet ze svého výzkumu, 
kde jsem zjistila, že Zlín a sport má mezi sebou pomysl-
né rovnítko. Také v americkém školském systému platí, 
že sport je hned na druhém místě po vzdělání. Sportem 
člověk přispívá kde svému duševnímu i fyzickému roz-
voji. Myslím si tedy, že sport by měl být více na školách 
podporován a rozvíjen. 

Firma Fatra Napajedla založená koncernem 
Baťa a.s. v roce 1935 obdržela letos z erárních 
peněz dotaci 690 tisíc korun. Údajně neo-
právněně. Má na dotaci nárok? My absolven-
ti Baťovy školy práce nevíme. Byli jsme jinak  
vychováni.

NÁZOR

Dotace! 
Dotace?

 Ing. Zdeněk Rybka, CSc  Absolvent BŠP
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v podniku každému jednotlivému zaměstnanci měře-
ny. Zásadně neexitovala kolektivní odměna. Nebyly tedy 
v podniku podmínky pro nestrannost při rozhodování – 
tedy korupci. Ani my Mladí muži jsme o existenci tako-
vého zásadního nešvaru neslyšeli.

U firmy Baťa nebyly zavedeny žádné benefity, 13. platy, 
firemní telefon, penzijní připojištění, příspěvky na bydle-
ní vánoční příplatky a příplatky na dovolenou, nebyly po-
skytovány ani stravenky a jakékoliv jiné benefity. Zkrátka 
nikdo nedostal nic zadarmo. To se týká nejen jednotli-
vých osob, ale i podniků, bank a jiných organizací. V ob-
dobí konjunktury si organizace musí vytvořit základnu 
pro období nepříznivé a neobracet se na vládu při každé 
příležitosti o pomoc, jak je tomu dnes. Vedle toho však 
Tomáš Baťa rád soutěžil a neustále vyzýval podniky v re-
publice k soutěži o různé ekonomické výkony a dokonce 
k soutěži o podnik, který nejlépe platí své zaměstnance.

Tomáš Baťa – zakladatel firmy – vymyslel a úspěšně do 
praxe zavedl systém, který zajistil, že všichni zaměstnan-
ci bez výjimky od okamžiku nástupu do firmy byli mo-
tivováni v každém okamžiku ke svému maximálnímu 
výkonu. V tom je zřejmě základ nebývalé produktivity 
práce a expanze firmy na všech úsecích činnosti. Firma 
se nikdy nevymlouvala na poměry. Prokázala mnoho-
krát, že změněné ekonomické poměry úspěšně zvládla 
na rozdíl od ostatních podniků.

Naše dnešní sdělovací prostředky jsou plné zpráv  
o korupci a střetu zájmů a to nejen v hospodářství, ale 
i  ve veřejné správě, v politice, ve sportu aj. Většina sou-
visí s poskytováním dotací. Lze říci, že dotace jsou dnes  
u nás, v Evropě i ve světě základem úpadku morálky. 
Je velká škoda, že se Evropské Unii nepodařilo vyřešit 
formu pomoci ekonomicky slabším státům jinak než 
dotacemi.

Obuvnická firma, která vznikla v roce 2016, v Partizán-
skem už šije svršky některých modelů obuvi, avšak ve 
velkém přichází celková výroba tenisek a v budoucnosti 
hlavně výroba obuvi známá jako barefooty. V Čechách 

se na výrobě podílí přibližně 80 lidí, v Partizánskem získá 
práci 40 ševců a šiček, kteří budou pro značku vyrábět 
tisíce párů obuvi měsíčně.

„Rozhodnutí expadnovat s výrobou za hranice Česka  
a zárověň garantovat našim existujícím zákazníkům 
kvalitu, udržitelnost, tradici, ruční výrobu a pocit, že stále  
vyrábíme doma, bylo jednoznačné – jdeme na Slovensko,  
k našim nejbližším sousedům, do Partizánskeho.
Zlínští a slovenští ševci a šičky se spojují, aby rozvíjeli obuv-
nickou tradici a řemeslo. Vždyť přece kromě společné 
historie nás spojuje láska k obuvnickému řemeslu, tradici  
a poctivé výrobě,“ vysvětluje teď už 23-letý zakladatel fir-
my Václav Staněk, kterého v roce 2018 zařadil český Fobes 
do prestižního žebříčku 30 pod 30 a dodává že: “Důvo-
dem expanze bylo hlavně vyhovění zvyšující se poptávky  
našich zákazníků, za co jsme nesmírně vděční“

Zlínská firma oznámila, že expanduje i na 
Slovensko. Právě v Partizánskem se budou 
vyrábět tenisky, vytvoří se tak prostor pro 
nové pracovní místa.

ČASOPIS TEMPO Č.33

Do regionu 
přichází obuv-
nická firma

Veronika Belušková
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Jak mít v současnosti ve firmě ty 
správné lidi, kteří jí v době krize podrží.

Místo konání: Památník Tomáše Bati

Zlín, 28. 10. 2021   15:00-17:00

Fokus Baťa – 
diskuzní fórum 
28. 10. 2021

Nadace Tomáše Bati POZVÁNKA

Slovy Tomáše Bati: „Naše podnikání nepadne na 
základě vnějších vlivů – konkurence, situace na 
trhu nebo společenských změn. Naše podnikání 
může padnout pouze tehdy, pokud bude rozežráno 
zevnitř křivým člověkem.“

Účastníci besedy:
Ing. Ivan Baťka, generální ředitel společnosti Fosfa, a. s.

Ing. Stanislav Martinec, generální ředitel společnosti 
KOMA Modular, s. r. o.

Ing. Martin Horsák, finanční ředitel společnosti Baťa, a. s.

Ing. Jaroslav Smetana, zakladatel společnosti ALBIXON,
a. s.

Ing. et Ing. Jiří Korec, primátor města Zlín

Ing. Mgr. Gabriela Končitíková, projektová manažerka 
Nadace Tomáše Bati

Moderátoři:
Ing. Pavel Velev, ředitel Nadace Tomáše Bati
Petra Krmelová, moderátorka Seznam Zprávy

František se narodil 3. 7. 1953 v Jalubí. Jeho otec pra-
coval ve Svitu v Otrokovicích, maminka v zemědělství.  
Po ukončení školní docházky odchází František do Go-
ttwaldova (Zlína), nastupuje do n.p. Svit do učení v obor
strojní obuvník. Učební obor je pětiletý, v  r. 1974 jej 
ukončil maturitou. V  průběhu studia chodil na praxi 
do modelárny, věnoval se mu zkušený modelář pan 
Blahynka, který v něm probudil zájem o modelářskou 
práci. Po maturitě nastupuje do modelárny n.p. Svit 
jako pomocný modelář. Následovala 2 roky vojenská 
služba, po které se vrací zpět do modelárny, je přidě-

Dovolíme si vám představit další osobnost 
spojenou s obuvnickou profesí našeho regi-
onu. František Kovařík- je mimo zkušeného 
modeláře obuvi také výrobce obuvi a vinař.

OSOBNOST

František 
Kovařík

Alois Láznička

len na práci jako modelář dámské obuvi k Františku  
Šnajdrovi. (Historie generace Šnajdrů patří do předváleč-
né Baťovské éry, František Šnajdr letos 97 letý je členem  
našeho klubu ABŠ). 

Vraťme se k  Františku Kovaříkovi, který měl možnost 
vyrůstat pod dohledem těch nejlepších, což mělo vliv 
na jeho další úspěšnou práci ve firmě Svit. Podílel se na 
vítězných modelech obuvi  vyhlášených ministerstvem 
průmyslu. Tyto modely pak zaváděl do výroby v r. 1983  
a 1987.  V  modelárně n.p.Svit pracoval do roku 1992,  
modeloval vzory do výroby, ale také i vzory na zakázku, 
které si zájemci objednávali na míru v prodejně obuvi na 
Tržnici.

Představme si Františka Kovaříka také jako sportovce. 
V mládí hrál aktivně fotbal za SK Jalubí, stali se přebor-
níky okresu Uh. Hradiště. Později, již jako ženatý, posta-
vil dům v Babicích, u fotbalu zůstává jako trenér žactva, 
kde má v  péči i svého syna. Trénuje  žáky FC Babice  
a přivádí je přes dorost až do družstva mužů. V Babicích 
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je i společensky aktivní, po zvolení pracoval 8 let v před-
stavenstvu obce. Jako správný muž postavil dům, zplodil 
syna i 2 dcery a místo stromu má celý vinohrad. O ten se 
nyní stará se synem.

Vraťme se k Františkovi, jako ševci. V devadesátých letech 
začínají vznikat soukromé obuvnické firmy. V listopadu 
1992 odchází František Kovařík ze Svitu, přijal nabídku 
v obuv. firmě KOALA, ta se následně spojuje se SVEDRU-
PEM jako SVEKO. Po opětném rozdělení se vrací do firmy 
KOALA. Následně celou modelárnu v r. 1996 přebírá firma 
LIBERAL v Otrokovicích. Zde se připravovaly velké kolek-
ce obuvi, v tomto divokém období i firma LIBERAL končí 
v r.1998. 

František odchází do firmy ZEMANSHOE. Z firmy odchází 
na vlastní žádost v r.1999. Cítí určitou nejistotu, je krátce na 
úřadu práce, navštěvuje rekvalifikační kurz: Základy pod-
nikání, vyřizuje si živnostenský list a od 1. 11. 1999 pracuje 
pro různé firmy jako modelář. Pro požadovaný vzor obuvi  
vytváří zákazníkovi počítačové podklady pro výrobu nožů 
celého sortimentu, nebo přímo šablony. Podle dodaného 
kopyta a případného obrázku vytvoří zákazníkovi i design 
nového modelu. Dále vyrábí na míru dámskou krojovou 
obuv.
V současnosti s ním pracuje v kanceláři v Otrokovicích 
kolega Ivan Jelínek, říkají si žertem, že jsou nejstarší  

Místo konání: 14|15 BAŤŮV INSTITUT, Vavrečkova 7040, Zlín, budova 15, sál A + online forma přes program Zoom.  
V případě nemožnosti konání prezenční podoby akce proběhne pouze online formou během 11. listopadu.

modeláři v Evropě. Je potěšitelné, že o jejich služby 
je mezi výrobci obuvi stálý zájem. V  případě Františ-
ka mají mnozí zájem i o jeho kvalitni vína. V  kanceláři  
Františka Kovaříka najdete několik diplomů a uznání 
jak ze sportovní, tak i z pracovní činnosti. Zrovna ve chví-
li, kdy jsem chlapce v Otrokovicích navštívil, přišel býva-
lý ředitel PŠ Kožařské ing. Talaš, který vede rekvalifikační 
kurzy nových adeptů obuvnického řemesla. Přišel se dvě-
ma dívkami pro informace k novinkám v modelářském  
řemesle. Přišli na správnou adresu, my jen věřme,  
žezájem o naše obuvnické řemeslo v  regionu zůstane  
i v budoucnu.

I.    Charakteristika vývoje obouvání v historii, určitém regionu, módní proměny, design

II.   Prezentace sbírek, představení a popis zajímavých exponátů, projekty výstav

III.  Dějiny obuvnické řemeslné výroby, historie průmyslové výroby obuvi

IV.  Archeologické nálezy obuvi

V.   Restaurátorské a konzervátorské práce na předmětech obuvnického sbírkového fondu

Téma:

POZVÁNKA

IX. mezinárodní konference 
OBUV V HISTORII 2021

11. – 12. listopad 2021
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Obuv je měkká, ohebná s tenkou podešví. Majiteli umož-
ňuje velmi těsný kontakt s podložkou (bosou nohu).

Ingrid Husáková zkoušela vyrábět nejprve obuv ručně po 
domácku. Při poklesu výroby obuvi ve zlínských firmách 
bylo jednoduché získat levně strojní vybavení pro sério-
vější výrobu a toho tedy využila. Vyrábět začala v pronaja-
tých prostorách ve Zlíně na Jižních svazích. 

Jak se rozšiřovala výroba, bylo potřeba větších prostorů 
i nových zaměstnanců. Od letošního léta získala prostor 
pro svou výrobu v budově č. 44 bývalého Svitu. 
Pro nás jako členy Klubu ABŠ je zajímavé, že vlastník 

budovy Ing. Miloš Klabal má zájem soustředit ve svých 
budovách převážně ševce. Ve čtyřiačtyřicítce  jsou v sou-
časnosti 4 obuvnické firmy, podle informací k nim přibu-
de brzy i firma VASKY, člena našeho klubu ABŠ Václava 
Staňka. 

Na dotaz, proč má firma název ZKAMA Ingrid vysvětluje, 
že vychází ze zlínského nářečí, na dotaz: „Odkud jsi?“, se 
ve Zlíně neřekne jinak, než: „ Z kama jsi?“ Ještě k upřes-
nění tvaru obuvi: jak bylo uvedeno, má tenkou ohebnou 
podešev a ve špici je proti běžné obuvi rozšířena. Tím 
prsty získávají větší prostor, obuv je pohodlnější.

Ingrid má v  současnosti 4 zaměstnance, má v  Praze 
vlastní obchod, ale prodává i na internetu, je také běžné, 
že si zákazník vybere z nabízených modelů od sandálů, 
nízké nebo kotníčkové obuvi, ale třeba i obuv holeňo-
vou. Je možné si zvolit i kombinaci různé barvy usně.

Při návštěvě firmy jsme se setkali v příjemném prostředí 
s obuvníky i s brigádníky, kteří měli v genech ševcovinu 
po předcích, nebo je ševcovské řemeslo v minulosti také 
živilo.

Přejme firmě ZKAMA úspěch v práci i stále rostoucí zá-
jem zákazníků.

Dnes představíme další firmu, jejíž majitel-
kou je mladá obuvnice Ingrid Husáková. Jako 
absolventka zlínské PŠ kožařské si nikdy  
nepředstavovala, že se sama, ve Zlíně s tako-
vou obuvnickou tradicí, dokáže prosadit jako 
úspěšná podnikatelka s  vlastními modely 
obuvi. Vybrala si v  současné době moderní 
model obuvi, známý pod názvem BAREFOOT.
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Firma ZKAMA
Alois Láznička



Tomáš Baťa je známý především jako schopný podnika-
tel, který vybudoval světové obuvnické impérium. Málo-
kdy se ale mluví o jeho propracovaném systému, který 
podporoval nejen efektivní podnikání, ale také duševní 
zdraví svých spolupracovníků. Kniha je rozdělena do čtyř 
částí, každá z nich se věnuje jedné z oblasti lidské bytosti 
– tělo, mysl, duše a vztahy. Firma Baťa dlouhodobě pod-
porovala rozvoj svých spolupracovníků, aby se zdokona-
lovali nejen profesně, ale také po osobnostní stránce. 

Kniha Inspirace Baťa je první svého druhu, protože nabízí 
čtenáři možnost takzvaně: jak na to. Přináší nový pohled 
na filozofii Baťa a ukazuje, jak začít s budováním sebe 
sama, změnou životních postojů i vnímání světa, podle 
baťovských principů. 

V knize naleznete také pověstná baťovská desatera – na-
příklad: Duševního zdraví, Zdravého spánku, Jak jednat 
s lidmi. 
Příjemným osvěžením zásad a desater, jsou krátké 
pravdivé příběhy, ve kterých poznáte pravou podstatu 
osobnosti Tomáše Bati. Pozornému čtenáři neunik-
ne, že mnoho baťovských zásad se vyvinulo na zákla-
dě osobních zážitků Bati. Najde zde příběhy, v nichž  
zaznívají jeho vize, kdy je shovívaný, ale také tvrdý a se-
bestředný, kdy zažívá pocit smutku i dětské radosti. 

Možnosti, jak měnit sám sebe podle Baťovské filozofie 
vychází z podstaty baťovské služby, která začíná slovy: 
na první místo si dejte sebe. S využitím každé rady mů-
žete začít okamžitě, nejsou vázaný na žádné podmínky 
– snad jen jedinou – musíte chtít. 

Autorkou knihy je Gabriela Končitíková, která se čtrnáct 

Jak být silnější a šťastnější podle životních 
zásad Tomáše Bati.

KNIHA

INSPIRACE 
BAŤA

Gabriela Končitíková

let věnuje výzkumu baťovské historie. Kniha Inspirace 
Baťa je její desátou knihou, která čtenářům na konkrét-
ních příkladech přiblíží, jak propojit pracovní a osobní 
sféru podle baťovských principů. 

„Často se o Baťovi říká, že byl velmi přísný na své spolu-
pracovníky, protože chtěl mít pod kontrolou nejen jejich 
pracovní, ale i osobní život. Na první pohled to může znít 
zvláštně, jenže on nic nedělal samoúčelně. Věřil, že když 
lidé na vedoucích pozicích budou mít všeobecný pře-
hled, tak budou inspirovat své okolí. Dnes se často řeší, 
jak najít balanc mezi pracovním a osobním životem. 
Baťa na to měl jasný názor: člověk potřebuje přesně  
vymezený čas na práci i na odpočinek. Když si pořádně 
neodpočine, tak nebude v práci podávat stoprocentní 
výkony“ říká Končitíková, která se kromě vydávání knih 
věnuje také přednáškové činnosti pro firmy po celém 
Česku a popisuje, jak převést baťovská pravidla práce  
i životního stylu do současné praxe.
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